
NÃºmero 27: Divendres, 22 de Octubre de 2010

La pròrroga pressupostària es deu a la irresponsabilitat de
l'oposició i al maltractament fiscal per part de l'Estat
 

El PSM-Entesa Nacionalista constata que el Pacte de Govern no ha tengut una altra sortida que assumir l'escenari de pròrroga
pressupostària de cara a l'exercici 2011, una vegada s'ha comprovat que l'oposició (PP i UM) no estava disposada a aprovar
els pressuposts que havien pactat inicialment les forces polítiques progressistes.

El PSM-EN recorda que el Govern està en minoria parlamentària a causa de l'expulsió d'UM del Pacte per mor dels casos de
corrupció que afectaven a aquesta força política, i que l'oposició no ha volgut assumir en cap moment la responsabilitat de
governar quan tenia l'instrument per fer-ho: la moció de censura.

Un govern progressista i responsable no pot renunciar a la despesa pública en serveis bàsics (educació, sanitat, serveis
socials...) i en el suport a l'economia productiva. Per això, i davant les dificultats econòmiques derivades de la crisi i de les
exigències de reducció del dèficit públic, que s'han sumat als greus problemes de finançament que encara arrosseguen les
Illes Balears (continuam a la coa en finançament autonòmic, i l'any 2011 serem l'única Comunitat Autònoma que contribuirà
al Fons de Suficiència), l'esborrany de pressuposts pactat entre el BLOC-PSM-Verds i el PSIB-PSOE incloïa una necessària
previsió d'augment dels ingressos a partir de l'increment de la pressió fiscal a les rendes més altes i de la introducció de noves
figures fiscals mediambientals. Augmentar els ingressos era una necessitat peremptòria si volíem mantenir la despesa social i
en economia productiva. PP i UM, en no entendre això (o no voler-ho entendre) han demostrat una gran irresponsabilitat. Per
al PSM-EN hauria estat desitjable comptar amb uns pressuposts per a 2011 aprovats pel Parlament, però considera que el
Govern no podia cedir a les exigències de l'oposició (que es nega a incrementar els ingressos), ja que aquestes implicaven
renunciar a la despesa en serveis públics i en economia productiva.

En definitiva, si el Govern de Pacte s'ha vist obligat a prorrogar els pressuposts de 2010 és perquè està en minoria, perquè
l'oposició ha demostrat una actitud clarament irresponsable i perquè l'Estat continua maltractant fiscalment les Illes Balears,
fins i tot en la situació actual de crisi econòmica i social.
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El PSM-EN proposa ajornar la contribució de Balears al Fons de
Suficiència fins que entri en vigor el nou sistema de finançament
 

  

El secretari general del PSM-Entesa Nacionalista i portaveu del BLOC-PSM-Verds, Biel Barceló, juntament amb el senador
nacionalista Pere  Sampol, ha presentat una proposta per ajornar un any la contribució de les Illes Balears al Fons de
Suficiència, fins que entri en vigor la totalitat del sistema de finançament aprovat l'any passat. Segons recullen els Pressuposts
Generals de l'Estat, l'any 2011 Balears serà, per primera vegada, l'única Comunitat Autònoma que contribuirà al Fons de
Suficiència (la previsió dels nacionalistes és que el nostre país haurà d'aportar entre 200 i 220 milions d'euros).

Biel Barceló ha avançat que el senador Pere Sampol presentarà una esmena als PGE per "suspendre" l'aportació al Fons de
Suficiència fins que s'apliqui el Fons de Competitivitat (previst per a l'any 2012), del qual les Illes Balears seran beneficiàries
per tal de, en teoria, arribar a la mitjana de finançament estatal (segons les previsions del Govern de l'Estat). Barceló també
enviarà una carta als grups parlamentaris del Parlament i del Congrés dels Diputats per tal de recollir suports per a la
iniciativa.

Al seu torn, Sampol ha anunciat que dimecres es votarà al Senat la seva proposició de llei per modificar els criteris del Fons
de Compensació Interterritorial. El senador proposa que el criteri per repartir els 1.200 milions d'euros d'aquest fons sigui que
les Comunitats Autònomes beneficiàries siguin aquelles amb una renda per càpita en poder de compra inferior a la mitjana.
D'aquesta manera les Illes Balears podrien rebre entre 40 i 50 milions d'euros anuals que ara es perden. Sampol espera que els
senadors balears del PP i del PSOE "no només ens facin costat, sinó que pressionin els seus partits per votar-hi a favor".

Biel Barceló ha assenyalat que globalment les dues propostes podrien suposar entre 240 i 270 milions d'euros extra per als
pressuposts de la CAIB per al 2011. Segons el líder nacionalista, només l'ajornament de la contribució al Fons de Suficiència
ja superaria amb escreix els recursos que el Pacte preveu ingressar com a conseqüència de l'increment dels impostos per a les
rendes més altes i la introducció de la fiscalitat mediambiental (que es preveu que generarien uns ingressos de prop de 60
milions).

En aquest sentit, Barceló afirma que, si se produeix un acord polític per millorar enguany el nostre finançament que permetés
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mantenir la despesa en sanitat, educació, serveis socials i economia productiva, el PSM-EN estaria disposat a "negociar" la
pujada d'imposts del Pacte. Cal recordar que PP i UM, amb majoria al Parlament, s'oposen frontalment a l'increment fiscal; i
des del Govern s'ha afirmat que si els pressuposts no compten amb el suport parlamentari necessari ni tan sols es presentaran
al Parlament i es prorrogaran automàticament els comptes de 2010.
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Els vots en contra de PSOE i ERC i l'abstenció del PP fan perdre
a Balears 50 milions d'euros
 

El Ple del Senat ha rebutjat aquest dimecres la Proposició de llei del senador del PSM-EN, Pere Sampol, per reformar la
normativa que regula el Fons de Compensació Interterritorial, a fi de permetre a les Illes Balears poder participar del
repartiment d'aquests recursos econòmics.

Els vots en contra del PSOE i ERC, així  com l'abstenció del PP i CiU, han fet que la iniciativa no prosperàs. Únicament hi
han votat a favor senadors nacionalistes de formacions com el BNG, el PNB o CC.

La proposta del senador Sampol plantejava considerar en els criteris de repartiment considerar el regional bruta en poder de
compra -tenint en compte el diferencial de preus- sigui inferior a la mitjana espanyola o que es contempli la seva inclusió en
les regions amb descens continuats en la 'renda per càpita real'. Amb això, el senador estimava que Balears podrien optar fins
a 50 milions d'euros d'aquest fons.

Sampol ha considerat que el repartiment de fons ha de fixar-se en "criteris objectius amb transparència i rigor" per establir la
solidaritat entre territoris, una qüestió que segons ell "no es compleixen" en la situació actual. Com a exemple, ha dit que hi
ha comunitats que ja superen la mitjana estatal de renda i encara reben quantitats d'aquest fons orientat a la convergència de
territoris.

Això, segons el senador nacionalista, és perquè hi ha "una decisió arbitrària" en l'elecció de les autonomies integrants del
Fons de Compensació, ja que Castella i Lleó i Cantàbria estan per sobre de la mitjana mentre que Balears, en termes per
càpita en poder de compra, està per davall de la mitjana.

Sampol ha argumentat també la necessitat que Balears entri en aquest Fons causa de la "caiguda tan vertiginosa" en poder de
renda per càpita -ja que en 2000 estava 17 punts per sobre de la mitjana-, i més quan també ha estat la que "més ha contribuït
significativament a la solidaritat", segons exposa les balances fiscals.

A més, ha explicat que el 20% de la població balear es troba per sota del llindar de la pobresa, el major cost de la vida amb
respecte a altres regions i que l'arxipèlag ha patit un 'boom' de la immigració.
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Els arguments en contra dels criteris de Sampol

El senador del PSOE José Ignacio Pérez Sáenz ha justificat el vot contrari argumentant que "no és cert que el Fons de
Compensació sigui discrecional" donat que el criteri és el càlcul del PIB brut per habitant i les beneficiàries seran les que
estiguin per sota de la mitjana.

Mentrestant, el portaveu d'Entesa Catalana de Progrés, Josep Carles Bonet (ERC), ha justificat el rebuig a aquesta proposta en
entendre que "uns quants milions [els que suposarien l'entrada en el Fons de Compensació Interterritorial] no resoldrien els
problemes" de Balears.

Per la seva banda, el portaveu del PP ha considerat la proposta "extemporània" atès que fa un any que es va aprovar el nou
finançament autonòmic.

Sampol: "si el PSM-EN tengués dos diputats al Congrés, com Coalició Canària, aquesta proposta s'aprovaria"

Per rebatre la proposta dels grups parlamentaris, Sampol ha insistit que els arguments de repartiment del Fons de
Compensació estan "caducats" i que "no pot mantenir una foto fixa durant anys" perquè no és de rebut que "comunitats que
estan per sobre de la mitjana segueixin apel·lant a la solidaritat". "No estem parlant de solidaritat sinó d'egoisme", ha afegit
després.

Finalment, ha apel·lat als senadors de les Illes Balears perquè facin "pedagogia" en els seus grups parlamentaris sobre les
característiques de les illes i ha assegurat que, si el seu partit tingués dos diputats al Congrés -en referència a l'acord
parlamentari entre Coalició Canària i PSOE en els Pressupostos Generals-, la Proposició de llei s'aprovaria.
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El Senat aprova apujar els impostos a les rendes més altes i
lluitar contra el frau fiscal
 

El senador del PSM-Entesa Nacionalista, Pere Sampol, ha rebut el suport dins la Comissió d’Economia del Senat per aprovar
dues mocions que van encaminades a millorar, per una part, la cotització dels empresaris autònoms del sector de l’artesania, i
un paquet de mesures fiscals que han de garantir un major control del frau fiscal.

Sampol valora molt satisfactòriament el suport que ha rebut avui moció presentada a la comissió del senat per part del grup
socialista per instar al govern espanyol a aplicar amb celeritat i decisió mesures per combatre el frau fiscal. Concretament
s’ha aprovat millorar la coordinació dels tres organismes públics encarregats del control del frau: Agència Tributària,
Tresoreria General de la S.S. i inspecció de Treball, així com reforçar la investigació i control més exhaustiu per a combinar
formes més complexes i greus del frau fiscal.

Això, però, basat en un paquet de mesures que la Comissió d’Economia proposa adoptar a l’executiu. Unes mesures que han
de garantir que:

-          les rendes més altes contribuiran en major mesura a la consolidació de les finances públiques, incrementar l’IRPF en
un punt el tipus marginal estatal amb base liquidable general igual o superior a 120.000 euros, al 22,5% i un punt addicional,
en el 23,5% a partir de 175.000 euros.

-          Mesures que s’encaminin que els accionistes de les Societat d’Inversió Capital Variable (SICAV) puguin diferir les
tributacions, gravant com a renda d’estalvi les percepcions derivades de les reduccions de capital social amb devolució
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d’aportacions als socis de les SICAV, així com el repartiment de les primes d’emissions d’accions d’aquests.

-          També, mesures que estableixin incentius fiscals per a empreses de reduïda dimensió perquè puguin seguir gaudint
d’aquest règim especial durant els tres exercicis següents, al superar el límit de vuit milions d’euros de xifra de negocis.

D’altra banda, el senador nacionalista ha aconseguit els suports necessaris per aprovar una moció que insta al govern a
elaborar un Pla de suport a l’artesania que contempli accions dirigides a equiparar els treballadors autònoms del sector de
l’artesania als del sector agrari, per exemple, pel que fa a efecte fiscals.

En aquest sentit, s’ha aprovat l’accés escalonat al Règim Especial de la Seguretat Social per als treballadors autònoms de
l’artesania, però també, desenvolupar el reglament previst per establir les bonificacions en les cotitzacions a la seguretat
social. En tercer lloc, la moció preveu instar al govern espanyol a equiparar la resta dels aspectes fiscals als que s’apliquen
actualment a l’agricultura, especialment en el què fa referència a l’Impost sobre el Valor Afegit i a l’Impost sobre la Renda
de les Persones Físiques.

D’altra banda, s’ha aprovat incloure l’artesania tradicional i popular que s’exerceix com a activitat complementària a
l’agricultura, la ramaderia i la pesca en el mateix sistema impositiu de l’agricultura. A més, d’un Pla de Formació Continua
específic per al sector artesà.
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El BLOC proposa que el Parlament rebutgi l’increment de taxes
aeroportuàries en els PGE
 

  

El  Parlament de les Illes Balears debatrà pròximament una iniciativa,  impulsada pel grup parlamentari del BLOC i
PSM-Verds, que proposa  rebutjar l’increment de les taxes aeroportuàries als aeroports de les  Illes Balears. La proposició no
de llei estableix que “El Parlament de  les Illes Balears sol·licita al Govern de l’Estat que la llei dels  Pressuposts Generals
per a l’any 2011 no estableixin cap increment de  les taxes aeroportuàries que s’apliquen als aeroports de les Illes  Balears.,
atenent a la seva especificitat, tant econòmica com social”.

Així  mateix, la iniciativa pretén que el Parlament sol·liciti al Govern  espanyol “que hi hagi un tractament especial pels
aeroports insulars,  atenent a la seva especificitat, tant econòmica com social i  s’estableixin diferents categories de taxes,
distingint entre taxes en  temporada d’estiu i taxes en temporada d’hivern per ajudar a la  desestacionalitzacio turística”.

Finalment,  la proposició no de llei “insta al Govern Espanyol a que la futura Llei  de Modernització dels aeroports espanyols
declari com a Societats  de  Gestió individual els aeroports de les Illes Balears i que s’apliqui  als mateixos un Sistema
Tarifari Propi, que permetrà establir distints  preus pels diferents serveis que es donen a un aeroport”.
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El PSM reivindica per a les Balears la vintena de competències
que el PNB ha aconseguit per al País Basc
 

  

El PSM-Entesa Nacionalista confia que el govern espanyol estengui el compromís de transferir les competències autonòmiques a totes les comunitats que

així ho reivindiquin, com les Balears.

El PSM-EN felicita el Partit Nacionalista Basc per haver desencallat el desplegament de l'Estatut de Gernika de l'any 1979, al mateix temps que confia que
les Balears també puguin accedir a la transferència de les 20 competències que ha aconseguit el PNB per al País Basc. Això, sempre que vagin

acompanyades del compromís de dotar-les suficientment per a fer viable i atractiva la transferència.

Els nacionalistes constaten que el grup parlamentari del PNB a Madrid ha aconseguit els seus propòsits, tot i no estar en el govern de la seva comunitat,
perquè ha perseguit els interessos propis i per als ciutadans del País Basc, deixant al descobert com n’és d’infructuosa la docilitat dels grups majoritaris

illencs que fan seguidisme del govern de torn.

Principalment, els aspectes que concrets que han fet possible l’acord del PNB amb el govern espanyol passen per les següents contrapartides, que es
concretaran en el que queda d’any i durant el 2011. Es traspassaran al govern basc les competències en: Polítiques actives de treball, valorades en 472
milions d’euros; Inspecció de treball en matèria de competències sociolaborals; Polítiques de formacio de l’Institut Social de la Marina; Trànsit marítim en

aigües territorials basques; Turisme i agències de viatge; Professors de religió.

A més, a través d’esmenes parcials durant la tramitació parlamentaria dels Pressupostos Generals de l’Estat, el PSOE s’ha compromès a:

-          Donar suport a una proposició de llei presentada pel PNB al Congrés perquè els territoris històrics bascs passin a denominar-se Alava-Araba, Bizkaia

i Gipuzkoa.

-          Promoure la presència de tècnics de la Hisenda foral basca a les reunions de treball del Consell de Ministres d’Economia i Hisenda de la Unió

Europea que afectin a Euskadi.

-          Complir els terminis de l’alta velocitat basca en la part estatal per permetre la posada en funcionament el 2016 del tram Vitòria-Bilbao.  

-          Cedir terrenys per a l’ampliació del port de Pasajes, Gipuzkoa.

-          Aprovar una partida de 15 milions d’euros per al centre de neutrons per espalació.

-          Aprovar una partida de 120.000 euros per a la realització d’un estudi sobre l’ús de caràcter cultural i museístic compatible amb la llei de costes en un

terreny proper a la Reserva de la Biosfera de Urdaibai (Bizkaia).

-          Comprometre’s a que Renfe se sumi al bitllet únic del transport de Gipuzkoa.
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El PSM-EN vol un Pla de Reconversió de la Platja de Palma més
respectuós amb el patrimoni i amb la tipologia tradicional de
s'Arenal
 

El secretari general de la Federació del PSM-EN de Palma, Antoni Verger, ha registrat avui les al·legacions dels nacionalistes
al Pla de Reconversió Integral de la Platja de Palma. El líder dels nacionalistes palmesans ha reivindicat la necessitat d'un PRI
ambiciós, però al mateix temps "més respectuós amb el patrimoni etnològic i històric de la zona i amb la tipologia tradicional
de s'Arenal".

Verger ha afirmat que "el PSM-EN aposta per rehabilitació de zones de cases baixes, de tipologia tradicional, en compte dels
esbucaments generalitzats en aquestes zones. Nosaltres desitjaríem un Pla de Reconversió Integral que apostàs per esbucar
grans hotels obsolets de grans dimensions, i a partir d'aquí obrir zones verdes i esponjaments, i no tant un PRI que actuàs
damunt cases tradicionals de planta baixa".

El PSM-EN també vol suprimir el bulevard de Can Pastilla (una "actuació injustificada des de tots els punts de vista", segons
Verger), així com el centre comercial de ses Fontanelles, ja que els nacionalistes consideren que el titular de la llicència per
fer aquest centre comercial no té dret a rebre compensacions urbanístiques, ja que la llicència que va donar l'equip de govern
de Cort presidit per Catalina Cirer es va atorgar sense tenir l'autorització pertinent de l'autoritat hidràulica. A més, Verger
afirma que "l'entorn de ses Fontanelles ha de conservar els seus valors etnològics, i un centre comercial com el projectat no
encaixa amb el model de comerç que el PSM-EN defensa, de petit comerç urbà i de proximitat".

El PSM-EN de Palma i Llucmajor també vol replantejar les actuacions en el Torrent dels Jueus, amb l'exigència d'estudis
hidràulics previs ja que es tracta d'una "àrea sensible des del punt de vista hidràulic". També planteja la reducció del nombre
d'edificis singulars i la seva "incardinació en les demandes de la ciutadania de Mallorca": "seria més lògic apostar per un
museu marítim, o un museu de la ciència", ha exemplificat Verger.

Entre la quinzena d'al·legacions que ha presentat el PSM-EN n'hi ha que preveuen la conservació dels elements patrimonials
de la zona, la preservació d'una toponímia respectuosa amb la identitat i de la cultura mallorquines i l'eliminació dels
anomenats falsos urbans.
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El Parlament aprova per unanimitat la Llei d’Ordenació del
Transport Marítim
 

 

Aquest dimarts el Parlament de les Illes Balears ha aprovat la Llei d’Ordenació del Transport Marítim a les Illes Balears,
norma que ha estat creada i impulsada per la Direcció General de Transport Aeri i Marítim, dependent de la Conselleria de
Medi Ambient i Mobilitat. Això per garantir la suficiència del transport dels ciutadans de totes les illes, al mateix temps per
“contribuir a la necessària cohesió dels territoris dels nostre país”, segons les paraules del conseller Biel Vicens.

Els ciutadans de les Illes Balears ens veiem afectats per un doble efecte negatiu derivat de la insularitat: d’una banda les
dificultats de connexió amb la resta de l’Estat i, de l’altra, els problemes de connexió entre les pròpies illes. Ara, 27 anys
després d’haver aprovat l’Estatut d’Autonomia, les Illes Balears tendran una normativa pròpia en una qüestió tan estratègica
com és el transport marítim.

Aquesta llei assoleix alguns dels objectius del PSM-Entesa Nacionalista: aprofundir en l’autogovern en el marc competencial
actual i garantir unes connexions marítimes suficients i eficients entre les nostres illes.

De la nova llei aprovada podem destacar, com a aspectes rellevants i positius, els següents:

            1.- Permetrà al Govern de les Illes Balears determinar quines línies de transport marítim regular, tant de passatgers
com de mercaderies, són indispensables per al servei marítim interilles, és a dir, les línies estratègiques per satisfer les
necessitats de comunicació. La llei declara directament com a línies d’interès estratègic les línies regulars entre:

§        El port de la Savina de l’illa de Formentera i el port d’Eivissa.

§        Entre el port d’Alcúdia i el port de Ciutadella.

§        Entre el port d’Eivissa i el port de Palma.

 

També declara d’interès estratègic les instal·lacions portuàries de la Savina, Eivissa, Palma, Alcúdia, Ciutadella de Menorca,
Maó, Sant Antoni i Cala Rajada.

            2.- Si es detecten insuficiències del servei en aquestes línies bàsiques (connexions, freqüències,…) el Govern podrà
establir declaracions d’obligació de servei públic, i en darrer extrem, es podran establir contractacions de servei públic de
forma temporal.
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            3.- Per primera vegada s’estableix una norma relativa a drets i deures dels passatgers seguint els criteris fixats per la
Unió Europea. La Llei regula l’obligació de les navilieres d’assistir els usuaris en cas de retard en la sortida del vaixell
(menjar, allotjament,…) així com les indemnitzacions a les quals tendran dret els passatgers en cas de demora en l’arribada al
port de destinació. 

            Per primera vegada, doncs, els usuaris del transport marítim tenen reconeguts els drets en un règim similar als
passatgers del transport aeri.

            4.- Es fixa la potestat administrativa de control i sanció en el transport marítim entre les illes.

            5.- S’establirà el Registre Balear de Navilieres, on hi constaran les empreses i els serveis que presten. Això permetrà
tenir coneixement detallat de les línies de transport, les empreses, la capacitat dels serveis i altres característiques fonamentals
per avaluar la qualitat i la suficiència del servei.

            6.- Destacar la importància que tendrà aquesta llei pels residents de Formentera, que depenen del transport marítim
per comunicar-se amb la resta d’illes o amb el continent, pel que fa a reconeixement de drets, freqüències i horaris mínims.

En definitiva, aquesta Llei serà un instrument de política legislativa de gran importància per el foment del desenvolupament
econòmic i la cohesió social d’un país com el nostre.
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El PSM considera un insult el rebuig del govern espanyol a ILP
de Televisió sense Fronteres
 

  

El PSM-Entesa Nacionalista considera que el govern espanyol ha insultat a tots els ciutadans que han donat suport a la
Iniciativa Legislativa Popular (ILP) amb la seva signatura al rebutjar sota un pretext tan poc fonamentat la tramitació de la
mateixa. Tot i que de moment el procés continua endavant, els nacionalistes asseguren que s’ha ofès deliberadament als
ciutadans i la seva llibertat d’acció legislativa, i per tant estem davant un atac a la democràcia.

Es tracta del primer cop que un govern espanyol intenta impedir que una ILP, amb les signatures necessàries, arribi a ser
tramitada al Congrés. El PSM considera un despropòsit que l’executiu hagi al·legat qüestions econòmiques per rebutjar-la
justificant que “tindria com a conseqüència un augment dels crèdits pressupostaris”.

En aquest sentit, els nacionalistes afirmen que darrera aquesta excusa s’hi pot amagar la voluntat de minoritzar la llengua
catalana, així com la resta de llengües cooficials. En tot cas, el PSM-EN rebutja aquest argument perquè no se sosté per
enlloc, ja que el cost econòmic de l’aplicació de la ILP és perfectament assumible per l’Estat.

Per això, el PSM-EN reitera el seu compromís per seguir lluitant, junt amb les plataformes socials i culturals, per aconseguir
la lliure recepció dels canals de televisió en les llengües minoritàries arreu del territori del domini lingüístic de cada llengua.
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El PSM reivindica l'obertura dels accessos a la finca pública de
Planícia
 

El PSM-Entesa Nacionalista ha comprovat avui matí com totes les barreres dels accessos a la finca pública de Planícia es trobaven oberts durant la caminada
reivindicativa que una desena d'entitats han organitzat per defensar el dret de pas. Tot i això, el líder dels nacionalistes, Biel Barceló, ha remarcat la

necessitat que els accessos a Planícia sempre estiguin oberts.

Barceló ha esta acompanyat pel secretari general de la Federació del PSM-EN de Palma, Toni Verger, i altres membres de l'executiva i militants del partit, a
més del conseller de Medi Ambient i Mobilitat del Govern, Biel Vicens, i la directora insular de Medi Ambient, Caterina Amengual. Després d'uns ascens

fins la finca dificultós a causa de la pluja, els excursionistes han pogut visitar la finca pública. 

El secretari general del PSM-EN ha aprofitat aquesta cita per recordar que gràcies a l'acció del departament insular de Medi Ambient, i a través del Pla d'usos
i accessos a la finca, s'ha establert quins camins poden ser utilitzats pels excursionistes fins que s'esclareixi la titularitat dels mateixos. En aquest sentit,
Barceló ha lamentat la decisió del jutge que ha anul·lat cautelarment el decret de batlia que permetia l'accés lliure a Planícia, i ha opinat que l'Ajuntament de

Banyalbufar hauria d'interposar una demanda civil per clarificar l'ús públic del camí”. 
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La retirada del PTE és una irresponsabilitat del PSOE i un
incompliment del pacte
 

  

La coalició PSM-Iniciativa-Verds veu amb preocupació la retirada del Pla Territorial d’Eivissa, perquè, tot i no estar satisfets
en un projecte normatiu de mínims, sí suposava una garantia per regular el creixement urbanístic a l’illa (i a més tancava la
porta a la creació de nous camps de golf, per exemple). Ara, però, amb la decisió unilateral del president del Consell insular
d’Eivissa, el socialista Xico Tarrés, la coalició d'esquerra nacionalista i ecologista lamenta profundament la desprotecció del
territori una legislatura més.

PSM-Iniciativa-Verds consideren que l’incompliment per part de Tarrés dels pactes amb ExC en aquesta qüestió pot tenir
conseqüències negatives per a l’estabilitat política, després que ExC hagi anunciat que considera trencat el Pacte de Govern
amb el PSOE a Eivissa. La irresponsabilitat de retirar unilateralment el Pla Territorial d’Eivissa pot contribuir, de retruc, a
perjudicar l’estabilitat parlamentària del Govern de coalició.

En tot cas, els nacionalistes lamenten la retirada del Pla Territorial d’Eivissa, ja que tot i tractar-se d’un compromís de
mínims, assegurava l’aprovació de l’ordenació del territori aquesta mateixa legislatura. Ara, en canvi, si la tramitació s’ha
de reiniciar, és segur que el procés serà molt més llarg. I a més, suposa un incompliment no sols del compromís amb Eivissa
pel Canvi sinó també amb els ciutadans de l’illa, així com un agenollament de cara als poders econòmics i els interessos
polítics de la dreta eivissenca.
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El PSM lamenta que UM reivindiqui més creixement urbanístic a
primera línia de la costa d'Artà
 

 

El PSM-Entesa Nacionalista considera satisfactòria la protecció de l'espai natural de la costa d'Artà de la finca dels Canons. Això després de la sentència que
el Tribunal Suprem ha emès fa uns dies sobre el procés judicial desencadenat amb la desclassificació dels terrenys de la finca dels Canons, a Artà, ara fa
vint-i-un anys. Amb aquesta sentència la justícia dictamina una indemnització de 3,6 milions a la propietària de la finca que haurà de pagar el govern, i que

evitarà la construcció de més de 2.000 places hoteleres.

 

D'aquesta manera, i contràriament a l'opinió del batle d'Artà, el PSM-EN valora positivament la protecció del territori perquè suposa trencar amb el model de
creixement urbanístic sense límits que ha promulgat històricament tant el PP com UM. És lamentable, per tant, que el batle encara defensi la idoneïtat de la

zona de la costa d'Artà per construir-hi 2.000 places hoteleres.

 

Aquesta sentència, a més d'evidenciar que la justícia també defensa el territori, ha de fer reflexionar sobre les conseqüències de les decisions polítiques en
matèria urbanística. Perquè, com hem vist, si perden tota mesura i sentit de la protecció dels espais de les Illes Balears repercuteixen en tots, ja que és el

Govern ara qui ha d'assumir el cost dels errors anteriors. 
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